
سیاسی     3پنجشنبه  21  دی   1402- 28 جمادی الثانی  1445 - 11  ژانویه 2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6179

مخبر خبر داد
آب دریای عمان و خلیج فارس 

در راه اصفهان و زاهدان
در جلســه بررسی پیشــرفت انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به فلات 
مرکزی در خصوص بررســی طرح های انتقال آب به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور گزارشی از میزان پیشــرفت پروژه های انتقال آب دریای عمان و خلیج 
فارس به شرق و فلات مرکزی ایران ارائه و اعلام شد آب دریا تا اوائل سال آینده 

به اصفهان و تا پایان دولت به زاهدان می رسد.
به گزارش ایلنا، در جلســه ای در خصوص بررســی طرح هــای انتقال آب به 
ریاست معاون اول رئیس جمهور گزارشی از میزان پیشرفت پروژه های انتقال آب 
دریای عمان و خلیج فارس به شــرق و فلات مرکزی ایران ارائه و اعلام شد آب 

دریا تا اوایل سال آینده به اصفهان و تا پایان دولت به زاهدان می رسد.
محمد مخبر در این جلســه با اشــاره به اهمیت مســئله آب به عنوان یکی 
از مولفه های قدرت و حاکمیت کشــورها در سال های آینده تاکید کرد: موضوع 
آب تاثیر اساســی بر معیشــت،  رفــاه و امنیت غذایی مــردم دارد و با توجه به 
دسترسی های ایران به دریا و ساحل در شمال و جنوب کشور و ایجاد یک شبکه 
انتقال آب سراسری در داخل، بخش بزرگی از مسئله تنش آبی در دولت سیزدهم 

مرتفع خواهد شد.
در این جلسه که وزرای نیرو و صنعت، معدن و تجارت، معاون اجرایی رئیس 
جمهور،  مسئولان دستگاه های مربوطه و مدیران عامل بنگاه های بزرگ اقتصادی 
کشور حضور داشتند، معاون اول رئیس جمهور از وزرای نیرو و صنعت، معدن و 

تجارت خواست تا یک طرح جامع برای انتقال آب از دریا در کشور تهیه کنند.
معاون اول رئیس جمهور افزود: اقدامــات دولت در راه اندازی خطوط انتقال 
آب از خلیج فارس و دریای عمان به فلات مرکزی و اســتان های پرتنش آبی به 
عنوان طرح ماندگار دولت ســیزدهم در تمامی محافل علمی و نخبگانی کشور 
یاد می شــود که بخش مهمی از این موفقیت و دستاورد دولت سیزدهم به دلیل 
پیش بینی و تدوین مدل تامین مالی این پروژه ها بود که توانستیم بخشی از این 
خطوط را به ویژه در شــهر یزد بهره برداری کنیم تا جایی که در تابستان سال 

جاری این شهر با کوچکترین مسئله تنش آبی مواجه نبود.
بهره گیری از فناوری های روز دنیا در زمینه شیرین سازی

مخبر بر ضرورت بهره گیری از فناوری های روز دنیا در زمینه شــیرین سازی،   
انتقال آب دریا و استفاده از آب های نامتعارف تاکید و تصریح کرد: تجربه وزارت 
نیرو درخصوص بهره گیری از طرح آبیاری زیر ســطحی و کاهش مصرف آب و 
افزایش راندمان تولید ســه برابری نشــانگر اهمیت به روز بودن و بهره گیری از 

فناوری در توزیع منابع آبی دارد.
مخبر از وزرای نیرو و صمت خواست تا در اجرای خطوط انتقال آب به دنبال 

ایجاد و تعریف یک شبکه انتقال آب سراسری از دریا در داخل کشور باشند.
در ادامه این جلسه گزارشی از میزان پیشرفت پروژه انتقال آب دریای عمان 
)کریدور شــرق(،   پروژه انتقال خلیج فارس به فلات مرکزی و انتقال آب دریای 
عمان به اصفهان و همچنین اقدامات انجام شــده برای تســریع پیشــرفت این 
پروژه ها ارائه شد. طبق این گزارش در پروژه انتقال آب دریای عمان و در کریدور 
شرق تا انتهای آذرماه سال جاری پیشرفت کلی طرح به میزان حدود ۱۳ درصد و 
همچنین پیشرفت ماهیانه کریدور شرق تا زاهدان ۲۴ درصد اعلام شد. همچنین 
بر اســاس این گزارش پروژه انتقال آب در فاز نخست با پیشرفت ۵۷ درصدی تا 

اوائل سال آینده به اصفهان می رسد.

دولت

یوسفیان ملا تاکید کرد

افراد شاخص به انتخابات رونق می دهند نه تعداد زیاد تأیید شده ها

تصمیم جدید ستاد انتخابات در استفاده از 
مدارک هویتی گواهینامه، کارت پایان خدمت 
و یا گذرنامه بجای شناسنامه یا کارت ملی این 
سوال را ایجاد کرده است که این روش منجر 

به بروز تخلف در امر انتخابات نخواهد شد؟
به گزارش خبرآنلاین، اخیراً رئیس ســتاد 
انتخابات کشــور در حاشــیه جلســه ستاد 
انتخابات از شرایط جدید شرکت در انتخابات 
خبــر داد و در توضیح این خبر گفت که همه 
می توانند بــا کارت ملــی، گواهینامه، کارت 
پایان خدمت و یا گذرنامه بجای شناسنامه در 

انتخابات رای دهند.
خبر رئیس ســتاد انتخابات کشور مبنی بر 
حذف شناســنامه از روند شرکت در انتخابات 
منجر به شــکل گیری این پرسش شده که به 
همراه نداشــتن شناســنامه و کارت ملی در 

فرآیند اخذ رأی آیا مسبوق به سابقه است؟
در پاســخ به این پرســش معاون سیاسی 
وزارت کشــور در دولت یازدهــم با نگاهی به 
حافظه تاریخی خود بر این نکته تأکید می کند 
که به یاد ندارد تاکنون انتخاباتی بدون رؤیت 
شناسنامه از سوی متصدیان برگزار شده باشد. 

البته محمد حســین مقیمی در ادامه به این 
نکته اشــاره می کند که ثبت کد ملی در روند 
انتخابــات مانعی برای بروز خطــا و به خطر 
افتادن امنیت انتخابات محســوب می شود. به 
این ترتیب که دستگاهی باشد وقتی کد ملی را 
می دهیم، ثبت کند و اگر فرد به شعبه دیگری 
رفت نتواند رأی بدهد، اگــر این اتفاق بیافتد 
مشــکلی در روند رأی گیــری اتفاق نمی افتد. 
لذا باید از مجریان انتخابات پرســید تدابیری 

اندیشیدند که خلافی صورت نگیرد؟
سیستم احراز هویت آفلاین شود 

امکان خطا وجود دارد
نکته ای کــه علی اصغر احمــدی، معاون 
سیاسی وزیر کشــور دولت روحانی نیز به آن 
اشــاره کرد و گفت هر وقت سیســتم احراز 
هویت آفلاین شــد امکان خطــا در انتخابات 

وجود دارد.
علی اصغر احمدی، معاون سیاســی وزارت 
کشــور در دولت روحانی در پاســخ به اینکه 
حذف شناســنامه از روند انتخابات مسبوق به 
ســابقه بوده است؟ گفت: بنده از قانون اصلاح 
انتخابات خبر ندارم، اما قبلًا روند اخذ رأی به 

این ترتیب بود که افراد با در دســت داشــتن 
شناسنامه به شعب اخذ رأی مراجعه می کردند، 
بعد از احراز هویت، برگ رأی صادر می شــد، 
انگشت می زدند، روی شناسنامه مُهر می خورد 
و می آمدند. بعدها در انتخاباتی که بنده حضور 
داشتم در انتخابات ریاست جمهوری و شوراها 
هم از طریق هیئت های اجرایی و هم از طریق 
شورای نگهبان به ســامانه ثبت احوال کشور 
وصل شــدیم و روند به این ترتیب بود کسانی 
که می آمدند، کدملی آنها ثبت می شد و منظور 
این بود در سامانه های کشور ثبت شده چنین 

فردی رأی داده است.
وی افزود: در نتیجه اگر همه شرایط فراهم 
باشــد و سیســتم آفلاین نباشــد، به صورت 
طبیعی اگر کد ملی یکبار استفاده شود به نظر 
می رسد برای بار دوم نباید قابل استفاده باشد.

این چهره سیاســی با اشــاره به اظهارات 
مقامــات فعلی وزارت کشــور گفت: لذا اینکه 
گفتند با گواهینامــه و غیره می توان رأی داد 
را بنده نمی دانم منظورشان دقیقا چیست، ای 
کاش معاون محترم سیاســی بیشتر توضیح 
می دادنــد که کدملی به عنــوان عنصر اصلی 

شــعب اخذ رأی خواهد بود و ثبت در سامانه 
هم الزامی و باید باشد اما چنانچه قانون تغییر 

کرده، با عرض پوزش بنده بی اطلاع هستم.
احمدی در واکنش به اینکه اگر سیســتم 
آفلاین باشــد در شرایط اخذ رأی چه مشکلی 
پیش می آیــد؟ تصریح کرد: وقتی سیســتم 
آفلاین باشد نمی تواند جامعیتی را تعریف کند، 
ناظر شــورای نگهبان حتماً این دقت را دارند 
که رأی تکراری نباشــد.معاون سیاسی وزارت 
کشــور در دولت یازدهم درباره احتمال بروز 
خطا و اشــتباه در اخــذ رأی با تصمیم جدید 
ستاد انتخابات، گفت: هر کجا سیستم انتخابات 

آفلاین باشد احتمال خطا وجود دارد.
تایید هویت افراد با شماره ملی 

محمد حســین مقیمــی، نیز که ســابقه 
معاونت سیاسی وزارت کشور در دولت پیشین 
را داشته در در پاسخ به این سوال که آیا حذف 
شناسنامه از فرآیند اخذ رأی امری مسبوق به 
سابقه است؟ گفت: تایید هویت فردی افراد از 
روی شماره ملی مشــخص می شود، لذا افراد 
زمان رأی دادن باید شماره ملی خود را بدهند 
و احراز هویت آنها به صورت کامپیوتری انجام 

می شــود. تا جایی که به خاطر دارم با کارت 
ملی و شناسنامه انتخابات را برگزار می کردند. 
آن موقع شاید همه شــعب دستگاه ثبت کد 
ملی را نداشــتند، اما در حــال حاضر با توجه 
به اینکه دســتگاهی برای ثبــت دارند و همه 
حوزه ها به شبکه شناســایی وصل شوند، فرد 
نمی تواند در شــعبه دیگــری رأی دهد و اگر 
سیســتم به مشــکلی برخورده باشد فرد باید 
مدرکی ارائه دهد که قابل اســتناد باشد، البته 
ســتاد انتخابات در این مورد تصمیم می گیرد 
چرا که امــکان دارد برق قطع شــود، در هر 
صورت ستاد انتخابات باید فکری به حال این 

قضیه کند.
وی در واکنش به اینکــه رأی دادن بدون 
در دســت داشتن شناســنامه و یا کارت ملی 
بر امنیت انتخابات خدشــه ای وارد نمی کند؟ 
افزود: اگر افرادی کــه در مراحل اولیه هویت 
افراد را احراز می کنند، کد ملی را ثبت کنند، 
هر کجای دیگر که بروند در سیستم مشاهده 
می کنند که این فرد رأی داده دیگر مشــکلی 
پیش نمی آید، مگر اینکــه کد ملی فرد زمان 

رأی دادن ثبت نشود.
مقیمــی درباره اینکه بنابرایــن رأی دادن 
با گواهینامه و پاســپورت بستری برای تقلب 
فراهم نمی کند؟ تصریح کرد: اســناد در حال 
تغییر هســتند و کنترل ها به صورت ماشینی 
صورت می گیرد. اگر درســت عمل شود و آن 
کد ملی در پاسپورت باشد که هست، در روند 

اخذ رأی ثبت شود، مشکلی پیش نمی آید.
معاون سیاســی وزارت کشــور در دولت 
یازدهم در مورد اینکه امــکان دارد در برخی 
مناطق کشور امکانات اینترنتی و یا کامپیوتری 
در رونــد اخــذ رأی وجود نداشــته باشــد، 
خاطرنشان کرد: در این موارد باید شناسنامه و 
کارت ملــی را به عنوان مدارک هویتی مدنظر 
قرار دهند. البته خود مجریان انتخابات حتماً 

فکری دراین مورد کردند.
مقیمی در پاســخ به این پرســش که در 
صورت آفلاین بودن آیــا امکان خطا در روند 
انتخابات وجود دارد؟ یادآور شــد: باید اصل را 
بر این بگذاریم که اقدامــی انجام دهند تا در 
نتیجه آن خلافی صورت نگیرد. به این ترتیب 
که دستگاهی باشد وقتی کد ملی را می دهیم، 
ثبت کنــد و اگر فرد به شــعبه دیگری رفت 
نتواند رأی بدهد، اگر این اتفاق بیافتد مشکلی 
در روند رأی گیری اتفاق نمی افتد. تا جایی که 
بنــده به خاطر دارم ثبت کد ملی در انتخابات 
کامپیوتری شده بود و حتی در انتخابات قبلی 
مجلس هم گفتند به دلیل کرونا نیاز به انگشت 
زدن نیست، لذا باید از مجریان انتخابات پرسید 
تدابیری اندیشیدند که خلافی صورت نگیرد؟ 
اما وقتی کد ملی ثبت شود کسی نمی تواند به 
جای فرد دیگری بیاید. در هر صورت اصل بر 

این است که کدملی ثبت شود.

نماینده ادوار مجلــس گفت: صرفا تعداد زیاد 
تأیید شده ها یقینا باعث رونق انتخابات نمی شود. 
رونق انتخابات یعنی رقابت بین افراد شناخته شده 
باشــد یعنی کســی که کار کرده و شناخته شده 
باشد. رقابت بین دو چهره ناشناخته با رقابت بین 
آقای باهنر و مرعشی فرق دارد و این رقابتی است 

که شور و هیجان می آورد.
عزت الله یوســفیان ملا نماینده ادوار پیشــین 
مجلس در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره علت 
رد صلاحیت خود توسط اعضای هئیت نظارت در 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی گفت: با عنوان 
ماده ۳۱ عدم التزام به قانون اساسی و اصل ولایت 

فقیه رد صلاحیت شده ام.
یوسفیان ملا در پاسخ به این سوال که با توجه 
به آنکه رهبر انقلاب در دیدار با اعضای شــورای 
نگهبان بر مشــارکت حداکثری تاکید داشــتند 
تــا جناح های سیاســی در انتخابات مشــارکت 
داشته باشند، تحلیل شــما از روند بررسی احراز 
صلاحیت ها از سوی هئیت نظارت چیست، گفت: 
علاوه بر رد صلاحیت هــا، تعداد زیادی هم تایید 
صلاحیت شدند. در حوزه های انتخابیه آمار تأیید 
شده ها زیاد هستند. اما باید توجه داشت، افرادی 
که تایید می شوند باید شاخص باشند یعنی رقابت 
بین افراد شاخص باشد. آن اتفاق هیجان بیشتری 
می آفریند. وگرنه شما بخواهید صد نفر هم تأیید 
کنید در صورتی که جایگاه سیاســی تأیید شده 

نداشته باشند، مشارکت آفرین نخواهد بود.
وی افزود: فردی همین طور نام نوشته و چون 
مسأله ای در دســتگاه اجرایی نداشته تأیید شده 

است. صرفا تعداد زیاد تأیید شده ها قطعا و یقینا 
باعث رونق انتخابات نمی شود. رونق انتخابات یعنی 
رقابت بین افراد شناخته شده باشد یعنی کسی که 
کار کرده و شناخته شده باشد. اگر به تهران بروید 
و بگویند دو نفر که اصلا نمی شناسید می خواهند 

رقابت کنند، رقابتی شکل نخواهد گرفت.
یوســفیان ملا افــزود: رقابت بیــن دو چهره 
ناشناخته با رقابت بین آقای باهنر و مرعشی فرق 
دارد و این رقابتی است که شور و هیجان می آورد. 
تعداد تأیید شده ها زیاد هســتند، اما پیدا کردن 
چهره هایی که بتوان گفــت می توانند مجلس را 
اداره کنند، خیلی سخت است. مشکل این است. 
ما اصلا از تعداد تأیید شده ها گله ای نداریم، اما در 
برخی موارد افرادی تایید صلاحیت شدند که در 
منطقه شناخته نیستند؛ یعنی همین طور ثبت نام 
کردند. این ثبت نام پنهان واقعا ضرر بالایی داشته 

است.
یوســفیان ملا تصریح کرد: وقتــی فرمانداری 
استان ها محل ثبت نام بود، کسی که برای ثبت نام 
می آمد از سوی خبرنگارها و مراجعین فرمانداری و 
برخی از مردم مورد سوال قرار می گرفت، اما وقتی 
ثبت نام ها در خانه صورت گرفت، زمانی که یک آقا 
و خانم ثبت نــام کردند، اهالی خانه هم گفتند ما 
هم ثبت نام می کنیم. این شیوه نام نویسی تعداد را 
بالا برد. واقعا کار و شــیوه خوبی نبود که ثبت نام 

پنهانی شد.
وی خاطر نشــان کرد: باید ثبــت نام در نظر 
عمومی صورت می گرفت و در آن صورت خیلی ها 
ثبت نام نمی کردنــد. این چیزی بود که ما تجربه 

کردیــم و دیدیم. اصلا در مــورد اینکه این تایید 
صلاحیت ها حق و یا ناحق اســت، گله ای نداریم. 
بالاخره گزارش هایی اســت که می دهند و آقایان 
روی این گزارش ها نظر می دهند. اما مجلس باید 

در وضع قانون توجه بیشتری می کرد.
وی افزود: در واقع شما استارت کار قوه مقننه را 
دست یک فرماندار می دهید. این فرماندار باید ۳۰ 
نفر از معتمدین را دعوت کند تا از بین خودشان 
۸-۹ نفر را به عنوان هئیت اجرایی انتخاب کنند تا 
صلاحیت ها را بررسی کنند. این فرماندار به راحتی 
می داند مخالف یک فرد چه کسی است و موافق 
آن کیســت، شهر کوچک است و همه یکدیگر را 

می شناسند.
به گفته وی اگر فرماندار با کسی مخالف باشد 
۳۰ نفر از مخالفین  او را انتخاب می کند. ۸-۹ نفر 
مخالف او عضو هیأت اجرایی  یا بالعکس می شوند 
و در نتیجه صلاحیت ها تاثیرگذار اســت. مجلس 
نبایــد ایــن کار را می کرد. این مــوارد به ایراد و 

اشتباهات قانون مجلس برمی گردد.
این نماینــده ادوار مجلس با بیان اینکه وقتی 
اســتارت و شــروع کار قوه مقننــه را به یک فرد 
بسپرند و آن زمان هر کسی می تواند مداخله کند؛ 
خاطر نشــان کرد: درست است که گفتند لیست 
را با هیأت نظــارت تنظیم می کنیم و فرماندارها 
لیست را با آنها هماهنگ کنند، اما چقدر می توانند 
بحث کنند؟ نظر نهایی با فرماندار است به همین 
دلیل درست نبود که استارت حرکت یک قوه را به 

دست یک مدیر اجرایی شهرستان بدهند.
یوسفیان ملا در پاسخ به این سوال که آیا برای 

مرحله نهایی بررســی صلاحیت ها توسط شورای 
نگهبــان اعتراض خود را ثبت خواهید کرد گفت: 
بله اعتراضم را ثبت کردم. آقایان اگر هنوز من را 
نشناختند عیبی ندارد. مگر اینکه بتوانیم خودمان 
برویم صحبت کنیم که زندگی  ما متعلق به قانون 
اساســی و خون بهای شهدا است. سمت و پستی 
که گرفتیم به استناد قانون اساسی است. بنده ۳۰ 
سال  قاضی بودم. اگر به مجلس رفتم هم به اعتبار 

قانون اساسی بوده است.
وی گفت: شما الان نمی توانید یک سخنرانی 
از مقام معظم رهبــری را پیدا کنید که من بعد 

از سخنرانی ایشان مصاحبه نکرده باشم. من چه 
دلیلــی بیاورم که التزام عملــی به ولایت مطلقه 
فقیــه دارم، چــه دلیلی بیاورم که مــن با قانون 
اساســی همراه هســتم؟ نعوذبالله اگر می گفتند 
سهام گرفتی، زمین، خودرو و یا امتیازی گرفتی، 
می رفتم یک گواهی می گرفتم که ما هیچ کدام از 
آن ها را نگرفتیــم. اما وقتی می گویند عدم التزام 
به ولایــت مطلقه فقیه، من چــه کار کنم و چه 
بگویم؟ اگر ســخنرانی دارم بگویند شما در اینجا 
این صحبت ها را گفتیــد درحالیکه اصلا چنین 

چیزی وجود ندارد.

دو معاون سیاسی پیشین وزارت کشور بررسی کردند

چالش های انتخابات بدون شناسنامه و کارت ملی

کدخدایی تصریح کرد
ناتوانی نهادهای بین المللی از محاکمه  عادلانه 

رژیم صهیونیستی 
عضو حقوقدان شــورای نگهبان با اشاره به رویکرد مداخله جویانه کشورهای 
غربی به بهانه های حقوق بشــری، گفت: نهاد های بین المللی هنوز نتوانسته اند 
محاکمه ای عادلانه و واقعی برای رســیدگی به جنایت های رژیم صهیونیســتی 

داشته باشند.
به گزارش ایلنا، عباســعلی کدخدایی، عضو حقوقدان شورای نگهبان و عضو 
حقیقی مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به ابعاد و دلایل استاندارد های 
دوگانه حقوق بشری کشور های غربی به ویژه رویکردهای مداخله جویانه آن ها به 
بهانه های حقوق بشری در امور کشورهای مستقل و سکوت در برابر جنایت های 
علیه بشریت رژیم صهیونیستی در غزه، گفت: متاسفانه جامعه بین المللی مبتنی 

بر منافعی است که همواره مشروع نیست.
کدخدایی با اشاره به اینکه کشور های مختلف در اقدام ها، رفتار ها و رویکرد های 
خود در بستر جامعه بین المللی به دنبال منافع و اهداف خود هستند، اظهار کرد: 
این روند در رویکرد های سیاســی و اقتصادی کشور های مختلف و در نتیجه در 

جامعه بین المللی مشهود است.
عضو حقوقدان شورای نگهبان، بیان کرد: از طرف دیگر نهاد ها و سازمان های 
بین المللی موجود به دلیل اینکه تحت نفوذ برخی از دولت هایی هستند که منافع 
خود را در اولویت قرار می دهند، نمی توانند آن طور که باید و شاید از حق دفاع 

کنند؛ حق به مفهوم واقعی و آنچه در نظام بین الملل واقعیت دارد.
وی با اشــاره به جنایت های گسترده رژیم صهیونیستی در غزه طی ماه های 
گذشــته، توضیح داد: در حوادث مربوط به غزه و نیاز به آتش بس، شاهد بودیم 
که در شورای امنیت با وتوی آمریکا مواجه شد؛ این ها نشان دهنده این است که 
علاوه بر وجود استاندارد های دوگانه، ضعف هایی در نظام و نهاد های بین المللی در 
پیگیری از حقوق مظلومان داریم. کدخدایی با بیان اینکه اکنون تنها چیزی که تا 
حدودی می تواند موثر باشد، رشد افکار عمومی جامعه جهانی است که می تواند 
مانع تجاوز به حقوق مردم در حوزه های مختلف شود، اضافه کرد: در این موضوع 
می توان به تجاوزی که رژیم صهیونیستی علیه غزه انجام داد و هزاران کودک و 
زن و ســالمند را به شهادت رساند، اشاره کرد. عضو حقوقدان شورای نگهبان در 
پایان با اشاره به اینکه نهاد های بین المللی هنوز نتوانسته اند محاکمه ای عادلانه 
و واقعی برای رســیدگی به جنایت های رژیم صهیونیستی داشته باشند، گفت: 

طبیعتا رسیدن به یک نقطه ای از انصاف و عدالت جهانی، زمان بر است.

واکنش یک حقوقدان به ادعای بازگشت معین
یک حقوقدان در واکنش به اظهارات اخیر وزیر ارشاد مبنی بر بازگشت معین 

به کشور پیامی توییتری منتشر کرد.
به گزارش منیبان، محسن برهانی، حقوقدان، در واکنش به اظهارات اخیر وزیر 
ارشاد مبنی بر بازگشت معین به کشور در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »وزیر 
ارشــاد گفته اســت که معین می تواند به ایران برگردد. این مطلب از یک جنبه 
درست است؛ از نظر قوانین ایران، هیچ یک از اتباع ایران را نمی توان ممنوع الورود 
کرد اما دستگیری شــخص در فرودگاه و یا ممنوع الخروجی بعدی و یا ممنوع 

الکاری و... ربطی به ورود آزاد ندارد. 

شورای نگهبان

ویژه

رئیس قوه قضائیه گفت: دشــمنان تلاش دارند با القاء 
حس ناامیدی، مردم را از صحنه خارج کنند و میان مردم با 
یکدیگر و میان مردم با مسئولان تفرقه و انشقاق و دوقطبی 

ایجاد کنند.
به گزارش ایلنا، نخستین کنگره بین المللی حضرت علی 
ابن امام محمد باقر )ع( صبح دیروز )چهارشنبه( در مشهد 
اردهال کاشــان و در آستان مقدس آن حضرت، با حضور 
اقشار مختلف مردم، جمعی از مقامات لشکری و کشوری 
طــلاب و روحانیون و پیرغلامان اهل بیت علیهم الســلام 

برگزار شد.
حجت الاسلام محســنی اژه ای رئیس قوه قضاییه طی 
سخنانی در این کنگره با اشاره به مقام شامخ و رفیع حضرت 
علی ابن امام محمد باقر )ع( اظهار کرد: ما کارگزاران نظام 
بر کرسی هایی نشســته ایم که برای آن ها خون های پاکی 
در جهت احقاق حق و شکست باطل بر زمین ریخته شده 
است، پس وای به حال ما اگر به خاطر خود یا یک جریان 
و جناح سیاســی بخواهیم از جایگاه های مان سوء استفاده 
کنیم. رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به حربه ها و ترفند های 
دشــمنان برای مخدوش کردن ارزش های دینی در افکار 
مردم و جوانان ما، اظهار داشت: برخی از این اباحه گری ها، 
برهنگی ها، فساد های مالی و... با همان هدف از بین بردن 
دین و آموزه های دینی از ناحیه دشــمن هدایت می شود؛ 
البته نمی خواهم بگویم که هر کسی که بی عفتی می کند 
هدفش نابودی دین است، اما باید توجه داشت که گرداننده 

و پشت پرده این قبیل اقدامات، دشمن است.
حجت الاسلام محســنی اژه ای ضمن اشاره به اهمیت 

فریضه امر به معروف و نهی از منکر و تذکرات و ارشــادات 
لسانی و اقدامات فرهنگی و تربیتی، گفت: باید توجه داشت 
که همواره همه افــراد را نمی توان با موعظه و نصیحت از 
اقدامات مجرمانه بازداشت؛ در مواردی علاوه بر تبیین گری 
و کار فرهنگی که باید انجام شــود، نیــاز به کار قضایی و 

انتظامی نیز می باشد.
رئیس قوه قضاییه بیان داشــت: امــروز همه ما وظیفه 
داریم تــا با جهاد تبیین و امر به معــروف و نهی از منکر 
و پاسخگویی به شــبهات، اجازه ندهیم معاندان و عناصر 

دشمن، ارزش های دینی و الهی را زیرپا بگذارند.
رئیس عدلیه افزود: دشــمنان تلاش دارند با القاء حس 
ناامیــدی، مردم را از صحنه خارج کننــد و میان مردم با 
یکدیگر و میان مردم با مسئولان تفرقه و انشقاق و دوقطبی 

ایجاد کنند.
وی تصریح کرد: درســت اســت که نیرو های مسلح ما 
دارای ادوات و تجهیزات بازدارنده و قدرتمند هستند و این 
موضوع قدرت بازدارندگی برای ما دارد، اما باید توجه داشت 
که محتمل است دشــمنان نیز دارای چنین تجهیزات و 
ادواتی باشند، اما آن چیزی که ما داریم و دشمنان از آن بی 
بهره اند، همین حضور مردم در صحنه های مختلف حمایت 
از نظام است. حجت الاسلام محســنی اژه ای بیان داشت: 
یکی از جلوه های حضور مردم در صحنه، مشــارکت آن ها 
در امر انتخابات اســت؛ دشمن درصدد القاء بی فایده بودن 
انتخابات اســت، لذا مردم ما باید مؤثر بودن انتخابات را با 
مشارکت گسترده خود و انتخاب درست خود و مطالبه گری 

مستمر خود، به همه جهانیان به اثبات رسانند.

نماینــده تبریز خاطر نشــان کرد: آن مشــارکتی که 
باید حداکثری باشــد، با این روند و روشی که ما داریم، 
بعید می دانم شــکل بگیرد چون به هــر حال باید کاری 
می کردند که سلایق بیایند، اما این هدف آن طور که لازم 

بود، محقق نشده است.
به گزارش ایلنا، مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز 
در مجلس شورای اسلامی، در پاسخ به این سوال که فکر 
می کنید که شرایط انتخابات می تواند رقابتی شود؟ گفت: 
من خیلی جاها بحث کــردم و گفتم که اگر ما بخواهیم 
سیاست و خواســته ای که مقام معظم رهبری از ابتدای 
ســال همواره به مســئولین اجرایی و به سیاستگذاران 
گزینشی اعلام می کنند و آن این است که ما کاری کنیم 
که مردم پای صندوق های رأی بیایند را انجام دهیم، باید 
شیوه و روش کنونی را به نحوی مدیریت کنیم که سلایق 

مختلف در انتخابات حضور داشته باشند.
وی ادامه داد: الان دشــمنان از خارج از کشــور دارند 
مســاله عدم حضور در انتخابات و شرکت نکردن را تبلیغ 
می کنند، در چنین شــرایطی کسی که کاندیدا می شود 
یعنی خلاف آن سیاســتی که از خارج از کشــور دارند، 

پمپاژ می کنند، به صحنه آمده است.
پزشــکیان تصریح کرد: آن ها می گویند کســی پای 
صندوق هــای رأی نرود، آن فردی کــه می آید داوطلب 
می شــود و خودش را بــرای رأی عرضــه می کند یعنی 
نه  تنها در جهت سیاســت های آن هــا نبوده بلکه خلاف 
آن هــا دارد خودش را عرضه می کنــد، حذف کردن و از 
صحنه کنار گذاشــتن چنین آدمــی، در حقیقت همان 

کاری اســت که نیت  آن ها است. وی افزود: آن ها دلشان 
می خواهد کســی نیاید، حالا فردی آمده داوطلب شده و 
این ها هم اجازه حضور نداده اند، خب آن مشــارکتی که 
باید حداکثری باشــد، با این روند و روشی که ما داریم، 
بعید می دانم شــکل بگیرد چون به هــر حال باید کاری 
می کردند که سلایق بیایند اما این هدف آن طور که لازم 
بود، محقق نشــده اســت. وی با انتقاد از یکجانبه گرایی 
از ســوی برخی گروه های سیاسی، ابراز داشت: یک عده 
معتقدند که هرچه این هــا می گویند باید همان را عمل 
کنیم در صورتیکه راهی که این ها انتخاب کردند به هدف 
نرسیده، اما اصرار دارند که از همان راه بیایید و اگر از این 

راه نیایید شما ضدانقلاب، ضدنظام و ضدولایت هستید.
پزشکیان با بیان اینکه ولی فقیه دارد به این ها می گوید 
کاری کنیــد که مردم پای صندوق های رأی بیایند، خب 
انجــام دهند، گفت: اگر این کار را کردند یعنی در جهت 
سیاست های رهبری هســتند، اما اگر نتوانستند بالاخره 
باید بپذیرند که از نظر اجرایی، از نظر سیاســت گذاری و 
رفتاری نمی توانند آن نیت هایی که رهبری دارد را پیاده 

کنند.
پزشــکیان در پاسخ به این ســوال که »شما چندبار 
گفتید که برای افزایش مشارکت آمده ام، باتوجه به اینکه 
شما در حوزه انتخابیه تبریز هستید، اگر در تهران طیفی 
از نزدیکان آقایان لاریجانــی، روحانی و اصلاح طلبان به 
لیست مشــترکی برسند، شــما از آن لیســت حمایت 
کنید؟«، گفت: نمی دانم، ابتدا باید افراد لیست را ببینم و 

بعد بتوانم قضاوت کنم. 

محسنی اژه ای تشریح کرد

تلاش دشمن برای تفرقه و دوقطبی میان مردم و مسئولان
مسعود پزشکیان: 

بعید می دانم مشارکت حداکثری شکل بگیرد

رایزنی احزاب اصلاح طلب برای لیست انتخاباتی
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: با شخصیت های همفکر خودمان 
که تأییدصلاحیت شدند، برای تهیه لیست انتخاباتی در حال گفت وگو هستیم.

اســماعیل دوســتی عضو شــورای مرکزی حزب اعتماد ملــی و کاندیدای 
تأییدصلاحیت شده انتخابات مجلس، با بیان اینکه در حال رایزنی با مجموعه های 
مردمی، اقشــار، اصناف و جریان های سیاســی برای انتخابات هستیم، گفت: با 
شخصیت های همفکر خودمان که تأییدصلاحیت شدند و تخصص کاری یا تجربه 
مدیریتی دارند و یا جزو نمایندگان ادوار هستند، برای تهیه لیست انتخاباتی در 

حال گفت وگو هستیم. 
وی افزود: ما امیدواریم و منتظر هســتیم تا شورای نگهبان با دید بازتری به 
اعتراض ها رسیدگی کند تا برخی دوستان ردصلاحیت شده تأیید شوند و بتوانیم 

لیست کاملی را برای تهران معرفی کنیم. 
دوستی درباره تعداد کاندیداهای تأییدصلاحیت شده جریان اصلاحات، گفت: 
آمارها در این زمینه متفاوت اســت چون برخی دوســتان ما در تهران ثبت نام 
کردند اما قصد تغییر حوزه انتخابیه به شهرســتان را دارند و نمی توان فعلًا آمار 

دقیقی اعلام کرد. 
این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره اینکه آیا با شــخصیت هایی همچون 
محمدباقر نوبخت و یا علی مطهری هم درباره لیست تهران رایزنی شده یا خیر، 
گفت: من به هردو ارادت دارم اما هنوز صحبتی با آنها انجام نشــده است اما در 

نظر داریم که با آنها هم گفت وگو کنیم.

احزاب


